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Közélet

Szabó Péter, Paks polgármestere március 
2-án jelentette be, hogy az idei szezonban 
is megnyitják az ürgemezei strandot. Ar-
ról tájékoztatott, hogy a három medencé-
ből kettőben egészen biztosan felfrissíthe-
tik majd magukat a látogatók. 

– Két hónapig tartó, a nyári szezonról szó-
ló egyeztetéssorozat zárult le a közelmúlt-
ban – jelentette be Szabó Péter sajtótájékoz-
tatón. A polgármester elmondta, az a dön-
tés született, hogy az idei évben is nyitva lesz 
az ürgemezei strand. Beszámolt arról, hogy 
a szakemberek megvizsgálták, hogy a vá-
rosi strand gépészete, statikája és a meden-
cék állapota alapján alkalmas-e a fürdőhely 
biztonságos üzemeltetésre. – A vizsgálat so-
rán kiderült, hogy az élménymedencét és a 
gyermekpancsolót nagy biztonsággal meg 
lehet nyitni nyáron. Ez azt jelenti, hogy a 
meglévő három medencéből kettőben egé-
szen biztosan felfrissülhetnek majd a káni-
kulában a strandolók – tájékoztatott. Ha a 
nagy medence nem lesz használható az álla-
pota miatt, Kudorné Szanyi Katalin szerint 

az úszási lehetőség akkor is biztosított lesz 
az élménymedencében. A körzet  képviselő-
je azt mondta, hogy igyekeznek megegyezni 
az üzemeltetővel ennek idősávjáról. A für-
dőzés lehetősége mellett sok programnak is 
helyet biztosít az ürgemezei strand. Focibaj-
nokságot, bocsaversenyt és családi napot is 

szoktak tartani a fürdőhelyen. Ami a láto-
gatottságot illeti, 2020-ban például a Covid 
miatt rövidített, mindössze 53 napos szezon 
alatt összesen 17551 vendég váltott jegyet a 
paksi strandra, a napi rekord szintén 2020-
ban egy forró augusztusi napon volt 883 lá-
togatóval.                                                Lovász K.

Az idei Város napja kulturális 
kavalkád programot május 20-
án rendezik meg, helyszíne ez 
alkalommal is az Atom tér és a 
Csengey Dénes Kulturális Köz-
pont környéke lesz – mondta 
Szabó Péter, Paks polgármeste-
re sajtótájékoztatón, amit Ru� 
Ferenc rendezvényszervezési re-
ferenssel tartottak a közelmúlt-
ban.
A polgármester felhívta a ci-
vil szervezetek, cégek �gyelmét, 
hogy a programon, a felvonulá-
son, illetve a halászléfőző verse-
nyen való részvételi szándékot, 
valamint az eszközigényt idő-
ben jelezzék. Hozzátette, hogy 
a programot záró koncertet eb-
ben az esztendőben ByeAlex és 
a Slep adja, a program részletei-
ről folyamatosan tájékoztatják a 
lakosságot.
Ru� Ferenc rendezvényszerve-
zési referens arról tájékoztatott, 

hogy a jelentkezésekhez szük-
séges űrlapok a paks.hu oldalon 
megtalálhatók és letölthetők az 
Információk fül alatt a Hirdet-
mények, közzétételek rovatban. 
A részvételi szándékot és esz-
közigényt április 8-ig lehet jelez-
ni a ru�.ferenc@paks.hu címen, 
információt a 75/500-523-as te-
lefonszámon lehet kérni.
A felvonuláshoz tartozó jelent-
kezési lapot Patkós Attilának a 
patkosattila@csengey.hu email-
címre kell elküldeni. A felvonu-
lással, táblákkal kapcsolatban a 
75/830-354-es telefonszámon le-
het tájékoztatást kérni. A halász-
léfőző versenyre szóló jelentke-
zési lapot Cselenkó Erikának a 
cselenkoerika@csengey.hu címre 
kell elküldeni. Bővebb informá-
ció kérhető a 75/830-353-as tele-
fonszámon. Ezeket a jelentkezése-
ket május 8-ig várják.

-kgy-

Nemzeti ünnepünk 175. évfor-
dulóján, március 15-én 10 órakor 
a Szent István téren kezdődik a 
megemlékezés. Ünnepi beszédet 
mond Szabó Péter polgármester, 
majd Pillanatképek… emlékezés 
ama dicső napra címmel a Pak-
si Deák Ferenc Általános Isko-
la tanulói adnak ünnepi műsort. 
Felkészítő tanáruk Ludmann Il-
dikó. Közreműködik a Pro Artis 
Alapfokú Művészetoktatási Isko-
la Paksi I�úsági Fúvószenekara. 
Az ünnepség koszorúzással zá-
rul Jámbor Pál szobránál. Kedve-
zőtlen időjárás esetén a Csengey 
Dénes Kulturális Központban 
tartják meg a megemlékezést. 
Az ünnepi est a kulturális köz-
pontban lesz 18 órakor, beszédet 
mond Szabó Péter polgármester. 
Az esten átadják a Tisztes polgár 
kitüntetést, a díjazottak ebben az 
esztendőben Győr�y József fes-
tőművész és Kovács Mihály, a 

Paksi Sárgödör téri Présháztulaj-
donosok Egyesülete főpohárno-
ka. Az esten Benned él a magyar-
ság címmel Udvarhelyi Boglárka 
Tünde operaénekes és Kautzky 
Armand színművész műsorát 
láthatja a közönség. Az ünnep-
ség zárásaként Leber Ferenc al-
polgármester mond pohárkö-
szöntőt. Március 14-én 22 órától 
másnap 11.30-ig a Szent István 
téren megállási tilalom lesz, illet-
ve március 15-én 9.30-tól várha-
tóan 11.30-ig le lesz zárva a főut-
ca Római Katolikus Plébánia és  
Szentháromság téri keresztező-
dés közötti szakasza. Ez idő alatt 
a helyi és helyközi buszjáratok 
nem állnak meg a Dózsa György 
úti és a Szent István téri megál-
lókban. A helyijáratokat érintő 
forgalomelterelésről részletes tá-
jékoztatás olvasható a paksbusz.
hu oldalon.

Kohl Gy.

Fotó: Szép Zsóka

Nyitva lesz idén is a paksi strand

Így jelentkezhetnek 
a Város napjára

Ünnepi program 
március 15-én
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Ingyenes lakossági LED-csere-
program indult Paks Város 
Önkormányzata és a CYEB 
Energiamegoldások K�. jó-
voltából. A részleteket Szabó 
Péter polgármester ismertette  
sajtótájékoztatón.
 
– A lakossági LED-csere-prog-
ramban Paks Város Önkor-
mányzatának közreműködésével 
a CYEB Energiamegoldások K�. 
ingyenesen biztosít energiata-
karékos LED-eket azoknak a la-
kosoknak, akik le szeretnék cse-
rélni otthonukban a régi, hagyo-
mányos izzókat. A lehetőség az 
energiahatékonyság, ezzel össze-
függésben pedig a környezet vé-
delme szempontjából is előnyös 
– mondta Szabó Péter polgár-
mester a március 1-jén indított 
programot ismertető sajtótájé-
koztatón. Azt is elmondta, hogy 

azok vehetnek részt a program-
ban, akik paksi lakcímkártyá-
val rendelkeznek és van a nevü-
kön villanyszámla. – Az igény-
lőknek nincs más teendőjük, 
mint regisztrálni a ledcsere.hu 
honlapon, amit a jelentkezés-
re kattintva néhány perc alatt 

megtehetnek. A személyes ok-
mányokra és a legutolsó vil-
lanyszámra digitális másolatá-
ra lesz szükség. Fontos, hogy az 
átvétel helyeként Paksot jelöljék 
meg. A kért adatok megadása 
és a dokumentum feltöltése 
után a rendszer az éves áram-

fogyasztás, a használt izzók 
száma és használati ideje alap-
ján kiszámolja, hogy az adott 
háztartás hány darab ingyenes 
LED-re jogosult a program-
ban – ismertette a részleteket 
a polgármester. A sajtótájékoz-
tatón az is elhangzott, hogy ha 
valakinek segítségre van szük-
sége a regisztrációhoz, a Paksi 
Polgármesteri Hivatal munka-
társaihoz fordulhat ügyfélfoga-
dási időben személyesen, vagy 
telefonon a 75/500-556-os szá-
mon. A CYEB munkatársai el-
lenőrzik és feldolgozzák a je-
lentkezéseket, majd az átvétel 
időpontjáról a regisztrációt kö-
vető hetekben kapnak emailt az 
érintettek. Az átvétel helyszí-
ne a paksi polgármesteri hiva-
tal lesz. Regisztrálni 2023. már-
cius 31-ig lehet.                         

Kohl Gyöngyi

Újabb állomásához érkezett az ÁFÉSZ 
áruház környezetének felújítása Duna-
kömlődön. A munkálatok során most 
zúzottköves parkolót alakítottak ki, és 
térkő burkolatú felületet az üveggyűj-
tő és a használtzsiradék-gyűjtő konténe-
reknek. A műszaki átadást március ele-
jén tartották. 

– Néhány éve még méltatlan látvány fogad-
ta itt a Dunakömlődre érkezőket, a helyi 
lakosság számára pedig nem volt komfor-
tos, jól közlekedhető az áruház környeze-
te, ezért döntöttünk a terület rendezésé-
ről – mondta Szabó Péter polgármester az 
ÁFÉSZ áruháznál kialakított zúzottkö-
ves parkoló műszaki átadásán. Kitért arra, 
hogy korábban az áruházzal közös beruhá-
zásban térkő burkolat épült a parkoláshoz 
és az átmenő forgalomnak. Egy másik pro-
jektben kerékpáros pihenőt alakítottak ki. – 
A most lezárult beruházásban zúzott köves 
parkoló épült, az üveggyűjtő, illetve a hasz-
náltzsiradék-gyűjtő konténerek alá térkő 
burkolat, valamint zöldfelületrendezés is 
történt. Most már méltó a környezet mind 
a dunakömlődiek, mind a településre és 
Lussoniumba látogatók számára – húzta 
alá a polgármester.

Spiesz József, a nyolcas számú választókörzet 
önkormányzati képviselője is felidézte a terü-
letet érintő korábbi fejlesztéseket. Mint mond-
ta, a részönkormányzati keretből megvaló-
sult mostani beruházás is fontos volt, hiszen 
az érintett területen nem volt semmilyen szi-
lárd burkolat, esőzések idején a járművek fel-
hordták a sarat az új térkő burkolatra. – Ez a 
probléma most megszűnik, és még esztétiku-
sabb lett az áruház környezete. A terület  meg-
újulását örömmel fogadta a lakosság – mond-
ta a képviselő.

Siklósi Zoltán, a kivitelező ZO-BAU K�. 
ügyvezetője úgy tájékoztatott, hogy a mun-
kálatok során most százhetven négyzetmé-
teren, harminc centiméter vastagságban kő-
zúzalékos pakolót alakítottak ki, amit hetven 
méter kiemelt szegéllyel határoltak. Emellett 
építettek egy hat négyzetméter alapterüle-
tű térkő burkolatú felületet az üveggyűjtő és 
a használtzsiradék-gyűjtő konténerek elhe-
lyezésére, valamint az árok megközelíthető-
ségét segítendő egy lehajtót.                           

-kgy-

Fotó: Szép Zsóka

LED-csere-program indult Pakson

Zúzottköves parkoló épült Dunakömlődön
Fotó: Szép Zsóka
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Képviselői beszámoló 2023
Leber Ferenc, Spiesz József
Bő három év telt el a jelenlegi 
önkormányzati választási cik-
lusból. Ennek apropóján kér-
dezzük sorozatunkban a kép-
viselő-testület tagjait munká-
jukról, beruházásokról, további 
terveikről. 

– Öt utca újult meg eddig eb-
ben az önkormányzati ciklusban 
és több kisebb beruházás is tör-
tént. Örülök, hogy ezen a terüle-
ten is megindult a városiasodás 
– mondja Leber Ferenc alpolgár-
mester, a hetes számú választó-
körzet képviselője. Mint felidéz-
te, folytatódott a Vácika utcai út- 
és közműépítés, megújult a Liget, 
a Búzavirág és a Gábor Áron utca, 
valamint a mentőállomás felé ve-
zető út. Az utcafelújítások tekinte-
tében nála a Vadász utca lenne a 
következő, reméli, hogy még eb-
ben az önkormányzati ciklusban 
sikerül előkészíteni a rekonstruk-
ciót. Beszámolt arról, hogy ön-
kormányzati beruházásban teljes 
egészében megújult a Paksi Be-
nedek Elek Óvoda Hétszínvirág 
tagóvodájában a melegítőkonyha, 
gyalogátkelőhely készült a Tolnai 
út és a Kölesdi út kereszteződésé-
ben járulékos munkákkal. – For-
galombiztonság szempontjából 
jelentős lépés lenne egy körforgal-
mi csomópont kialakítása a Kö-
lesdi út – Elkerülő út keresztező-
désében, valamint fontos lenne az 

egész Tolnai út felújítása a gimná-
ziumtól a város végéig, mindket-
tő nagy léptékű beruházás len-
ne – mondta Leber Ferenc. Az 
egyéni képviselői keretének fel-
használásáról azt mondta, hogy 
a minél több lakos érdekét szol-
gáló célfeladatokat priorizálja. Ta-
valy a Tolnai út 6/b előtti járda-
szakasz korszerűsítésének tervez-
tetésére és kivitelezésére fordított 
belőle. A Búzavirág utcában és 
a Hétszínvirág tagóvodánál lévő 
zebra mindkét oldalán láncos 
korlátok kihelyezését �nanszíroz-
ta, emellett fogathajtópálya kiala-
kítására és – bár nem a körzeté-
ben van – a Gárdonyi-kilátóban 
lévő irányjelző tábla felújítására is 
fordított belőle. Idei terv a Domb 
utca és a Liget utca közötti árok le-
fedése, és ott parkoló kialakítása. 
Kitért arra, hogy a konzervgyári 
buszmegállónál és az ezermester-
bolt környékén rendbe kell ten-
ni a járdát, talán az idei kátyúzási 
keretből lesz rá lehetőség. – Min-
den évben felveszünk a műsza-
ki osztállyal egy jegyzőkönyvet, 
amiben az éves feladatokat, a 
megvalósításhoz szükséges ten-
nivalókat rögzítjük, ezáltal jól 
követhető a dolgok alakulása – 
emelte ki a képviselő, aki alpol-
gármesteri feladatairól úgy tá-
jékoztatott, hogy elsősorban a 
Paks I.-el és Paks II.-vel kapcso-
latos feladatokkal foglalkozik.

– Egy úttal bejárni a területet aj-
tótól ajtóig hetvenkét kilométer 
– mondja Spiesz József, a Duna-
kömlődöt, Biritót, Csámpát, Cse-
resznyést és Gyapát magában fog-
laló nyolcas számú választókör-
zet önkormányzati képviselője, a 
dunakömlődi településrészi ön-
kormányzat és a külső városré-
szek településrészi önkormány-
zata bizottságok elnöke, a város-
építő és a gazdasági bizottságok 
tagja. – A közösségi házakról szól-
va Csámpán az udvaron volt fej-
lesztés és zajlik a bővítés terve-
zése. A biritói közösségi házban 
megújult az elektromos hálózat, a 
vizesblokk, volt akadálymentesí-
tési munka, és beléptetőrendszer 
telepítése. Cseresznyésben az 
épület tervei elkészültek, forrás 
kérdése az építés. A gyapai épüle-
tet megvásárolta az önkormány-
zat, és fokozatosan újítjuk fel. A 
dunakömlődi faluházban szin-
tén volt nyílászárócsere, megújult 
a vizesblokk, az épület homlok-
zata, és kerékpártárolókat helyez-
tünk ki. A közösségi házak április 
15-től használhatók ismét – ösz-
szegzett Spiesz József. Arról is be-
számolt, hogy Dunakömlődön 
épült ovifocipálya, Lussoniumban 
római játszótér és fűszerkert, az 
óvodánál támfal gra�tivel, és 
megújult az ÁFÉSZ áruház kö-
rüli terület. – Új műtárgyat ad-
tunk át, amellyel megoldódott a 

Bartók Béla utcában tapasztalha-
tó víznyomásprobléma. A teme-
tőben bővítettük az urnafalat. A 
Sánchegy utcában útburkolat-
felújítás volt a csapadékvíz-elve-
zetési probléma megoldásával. 
Sikerült elérni, hogy Dunaköm-
lődön megmaradjon a postahi-
vatal. A Cseresznyésbe vezető 
úton történt felújítás, volt közvi-
lágítás-fejlesztés és fásítás – so-
rolta a képviselő. Arról is tájékoz-
tatott, hogy a településrészekről 
delegált képviselők nagyban se-
gítik a munkát, illetve hogy a na-
gyobb beruházásokra biztosított 
önkormányzati és pályázati for-
rások mellett a két településrészi 
önkormányzat évi 20-20 millió 
forintot kapott a költségvetésből 
működésre, rendezvényekre, ki-
sebb fejlesztésekre. – Utóbbira le-
hetőséget adott az egyéni képvi-
selő keretem is, amit igyekeztem 
minél több lakost érintő fejlesz-
tésekre fordítani. Ebben a ciklus-
ban a dunakömlődi plébániaud-
var rekonstrukciójára, a temp-
lomharang javítására, valamint 
játszótérfejlesztésre, padkihelye-
zésre és tra�box telepítésére köl-
töttem. Sajnos az idei költség-
vetésben egyelőre nem szerepel 
sem a részönkormányzati, sem a 
képviselői keret, de bízom benne, 
hogy lesz lehetőség ezen módosí-
tani – mondta Spiesz József.

Kohl Gyöngyi
Fotók: Szaffenauer Ferenc
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A hosszú élet titka a munka
Klippel Jánosné született 
Schmidt Éva nénit köszöntöt-
te 90. születésnapja alkalmából 
Szabó Péter polgármester. Éva 
néni 1933. március 4-én szüle-
tett Pakson, tősgyökeres helyi 
sváb családban nőtt fel a Pál ut-
cában. Úgy kilencéves lehetett, 
amikor a család kiköltözött Cse-
resznyésbe, ahol Tomka Gusz-
táv evangélikus alesperes földjén 
gazdálkodtak. Öten voltak test-
vérek, Éva néni volt az egyetlen 
lány. A cseresznyési iskolában 
tanult, majd otthon a ház körül 
segédkezett. A férjét, Klippel Já-
nost a Tomka-tanyán ismerte 
meg, szomszédok voltak. 1950 
őszén kötöttek házasságot, majd 
néhány év múlva, 1954-ben 
Cseresznyés Barátrét nevű ré-
szére költözött a Klippel család. 
Négy gyermekük született, Já-
nos, Henrik, Vilmos és Éva, akik 
után Éva néni nyolc unokának 
és tizenegy dédunokának örül-

het. 1969-ben a gyerekeik tanít-
tatása végett beköltöztek Paksra, 
a Kinizsi utcában vettek építési 
telket. Éva néni férje egész életé-
ben a mezőgazdaságban dolgo-
zott, nekik is sok szőlőjük volt, 
nyugállományba az egyik he-
lyi téeszből vonult. Hatvanhat 
évet éltek le együtt a párjával. 

Klippel János bácsit 2017-ben 
köszöntötték 90. születésnap-
ja alkalmából, nem sokkal ké-
sőbb hunyt el. Éva néni átköltö-
zött a lányáékhoz a szomszédos 
Dobó István utcába. Egész életé-
ben sokat dolgozott és a pihenés 
éveiben is dolgos ember maradt, 
varrt, kötött, horgolt a család-

nak, sütött-főzött, kertet művelt, 
de mivel ma már nehezen jár és 
a kezeivel is probléma van, keve-
sebbet tud tevékenykedni. Azt is 
elárulta, hogy a köszöntésre fel-
öltött ruháit is maga varrta, és 
azt is, hogy mindig tartottak jó-
szágot, és volt kertjük, amit na-
gyon szeretett művelni. Szíve-
sen olvas, tévézik, követi a helyi 
és az országos híreket, kikapcso-
lódásként rejtvényt fejt. A kér-
désre, hogy szerinte mi a hosszú 
élet titka, gondolkodás nélkül 
érkezett tőle a válasz: csak azt 
lehet mondani, hogy a munka. 
Éva néni azt is elmondta, hogy 
a legnehezebb időket a háború 
alatt élte meg, és azt is, hogy a 
legnagyobb boldogság számára 
a családja. Klippel Jánosné szü-
letésnapját az elmúlt hétvégén 
együtt ünnepelte meg a család, 
több mint harmincan ülték kö-
rül az asztalt.                                      

 -gyöngy-

Fotó: Szaffenauer Ferenc

Irodalmi sétára 
hívják a lakosságot 

Jótékonysági esttel 
segítenek Laurának

Pető� nyomában címmel iro-
dalmi sétára, játékos vetélkedő-
re hívja a lakosságot a szerve-
ző Atomerőmű Nyugdíjasklub 
Egyesület. A séta során Pető� 
Sándor legszebb verseit kell fel-
ismerni az egyes állomásokon. 
A séta optimális távolsága há-
rom kilométer, a feladatok meg-
oldására – amihez bármilyen 
információs segédeszköz hasz-

nálható – 90 perc áll a résztve-
vők rendelkezésére. A szerve-
zők március 15-én 13 és 14 óra 
között várják a kettő-négy főből 
álló csapatokat, családokat a ci-
vilszervezet székhelyénél (kor-
csolyapálya mögött). További 
információt Kókai Pétertől lehet 
kérni a 20/575-5729-es telefon-
számon.

-kgy-

Jótékonysági gálaműsort szer-
vez a Tehetség Alapfokú Mű-
vészeti Iskola Segítsünk együtt 
címmel március 16-án 16 óra-
kor a Csengey Dénes Kultu-
rális Központban. A bevételt 
a négyéves, kajdacsi Deák La-
ura gyógykezelésére ajánl-
ják fel, aki nagyon ritka ideg-
rendszeri megbetegedéssel él. 
Iker Józsefné, az iskola veze-

tője elmondta, hogy az esten 
fellépnek a művészeti iskola 
növendékei, és nemes céljuk 
mellé állt a Csurgó zenekar, a 
rendezvényen az ő koncertjük 
lesz a fő műsorszám. A ren-
dezvényre jegy kétezer forin-
tért vásárolható. A gálaműsor 
végén át is adják a bevételt La-
ura családjának.                         

-se-

Fotó: Babai István/archív Fotó: magánarchívum
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Közélet

Javaslatokat várnak 
kitüntetésre

Segítséget adnak 
az igényléshez

Befejezte munkáját a bizottság

Az Arany Rozmaring díj idei ki-
tüntetettjének személyére vár ja-
vaslatokat a Paksi Német Nem-
zetiségi Önkormányzat. A ki-
tüntetett személyére ajánlást 
tehet minden paksi lakos, pak-
si székhelyű jogi személy, vala-
mint jogi személyiséggel nem 
rendelkező szervezet. A felter-
jesztéseket írásban kell eljuttat-
ni 2023. március 31-ig az ön-
kormányzat címére (7030 Paks 
Dózsa György út 2.). A javas-
latnak tartalmaznia kell a je-
lölt azon teljesítményét, ami 
méltóvá teszi az elismerésre. 

A díjat a német nemzetiségi 
kultúra és emberi kapcsolatok 
ápolása, fejlesztése érdekében 
végzett közéleti tevékenység 
elismerésére alapította a szer-
vezet, és először 2010-ben ad-
ták át. A korábban díjazot-
tak: Racskó Ste�, Kovácsné 
Váraljai Klára, Pintér Anikó, 
Schämer Imréné, Szabadi Já-
nosné, Horváthné Miszlai Ka-
talin, Roger Schilling Zene-
kar, Jillingné Weisz Julianna, 
Gosztola Erzsébet, Nagyné 
Gottschall Edit, Forster József.

Kohl Gy.

A kialakult energiakrízis okozta 
nehézségek áthidalása érdekében 
indította el Magyarország kor-
mánya a barnakőszén-progra-
mot, amivel segíteni kívánják az 
önkormányzati intézmények fű-
tését, és lehetőséget adni a lakos-
ságnak arra, hogy hazai barnakő-
szenet vásárolhassanak elérhető 
áron. A lakossági megrendelé-
sek teljesítésére felkészült az álla-
mi tulajdonban lévő Ormosszén 
Zrt., amit nagyban segített közel 
800 önkormányzat visszajelzése 
az előzetes igények felmérése so-
rán. A lakosságnak az Ormosszén 

Zrt. webáruházat hozott létre, 
amely a hazaiszen.hu oldalon ér-
hető el. Azok a lakosok, akik nem 
rendelkeznek interneteléréssel, 
és rokon, ismerős segítségét sem 
tudják igénybe venni a barnakő-
szén-megrendelés lebonyolításá-
hoz, a Paksi Polgármesteri Hiva-
tal ügyintézői segítenek. Kieme-
lendő, hogy az önkormányzat 
csak közvetítői feladatokat lát el 
a megrendelés továbbításában, a 
szén kiszállításában és az áru el-
lenértékének ki�zetésében nincs 
szerepe.

-kgy-

Ad hoc bizottság vizsgálta, hogy egy ko-
rábbi homokértékesítés során érte-e kár 
vagy sem az önkormányzatot. A négy-
fős grémium nem tudott többségi döntést 
hozni. 

A képviselő-testület által adott felhatalma-
zást követően decemberben kezdte el mun-
káját a vizsgálóbizottság. A grémium tagja 
volt Antóni Józsefné és Pálmai Klára képvi-
selők (Fidesz–KDNP), valamint Barnabás 
István és Mezősi Árpád képviselők (PDF). 
Heteken keresztül négy kérdésre keresték a 
választ, többek között arra, hogy érte-e kár 
vagy sem Paks Város Önkormányzatát egy 
korábbi homokértékesítés során. Az utol-
só ülésre két javaslattervezet készült, ame-
lyekről végül nem született egyhangú dön-
tés. A bizottság két PDF-es tagja ugyanis 
arra a jelentéstervezetre szavazott, amiben 
az szerepel, hogy kár érte az önkormány-
zatot, a Fidesz–KDNP-s tagjai pedig arra, 
amely szerint nem.
– Hasznos volt a bizottság tevékenysége, 
mert rengeteg új információ birtokába ke-
rültünk. A bizottság a munkája során janu-
árban meghallgatott egy igazságügyi szak-
értőt is, aki korábban készített már szak-
véleményt az értékesítésről. Ezt követően 
februárban szerettünk volna kérdéseket fel-
tenni a homok kitermelését végző vállalko-
zónak is, a cég részéről azonban senki sem 
jelent meg az üléseken – mondta Barnabás 
István, a bizottság elnöke. Hozzátette, hogy 

a vizsgálóbizottság nem kötelezheti a tanú-
kat a megjelenésre, továbbá igazmondás-
ra sem. Azt is elmondta, hogy a bizottság 
munkájáról beszámolót készít, és úgy terve-
zi, hogy a következő képviselő-testületi ülé-
sen ismerteti majd a benne foglaltakat. 
A bizottság munkájáról Pálmai Klára sajtó-
tájékoztatót tartott. Azt mondta, hogy a bi-
zottság Fidesz–KDNP-s tagjainak jelentés-
tervezete szerint a rendelkezésre álló iratok, 
dokumentumok, szakértői vélemény alap-
ján semmiféle anyagi hátrány nem érte a vá-
rost. Arról is beszélt, hogy a homok minősé-
gére vonatkozóan is folytak vizsgálatok. – Ez 
a homok kizárólag útalapba való, úgyneve-

zett harmadosztályba tartozik. Ez az ármeg-
állapítás miatt volt fontos – mondta, hozzá-
téve, hogy a homok eladásánál az is szerepet 
játszott az áralakításban, hogy az eladó nem 
a kitermelt és adózott homokot adta el, ha-
nem a vevőt terhelte minden kitermeléssel 
kapcsolatos költség, továbbá hogy a vizsgá-
lat kitért a máshol kapható homok árára is. 
Pálmai Klára kiemelte, hogy ezeket is �gye-
lembe véve készült a jelentéstervezet, amely 
kimondja, hogy nincsen semmiféle anyagi 
hátrány. Kifejtette, hogy az ellenzék által ké-
szített jelentéstervezet csupán egy idő előt-
ti kampányfogás, ami a város hírnevét ront-
hatja.                                          Lovász Krisztián

Fotó: TelePaks
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Dr. Széchenyi Attila (1939-2023)

Szinger Ferenc (1940-2023)
Szinger Ferenc Paks egyetlen olyan polgára, 
aki tagja volt a községi, a nagyközségi, majd 
a városi tanácsnak, illetve Paks Város Ön-
kormányzatának. Négy évtizedes munkáját 
a város Pro Urbe kitüntetéssel díjazta 2005-
ben. Még i�ú focista volt, amikor az edző-
je elnevezte Lelkesnek. Akár labdarúgás-
ról, akár a városról volt szó, becenevét soha 
egyetlen pillanatra sem tagadhatta volna le.

Szinger Ferenc 1940. április 28-án született 
Pakson. Az általános iskolát és a gimnáziu-
mot is szülővárosában végezte el. A Testne-
velési Főiskola sportszervező szakát végezte, 
1982-ben diplomázott. Huszonnégy évesen 
megválasztották a községi tanács tagjának, 
amivel negyvenhat évnyi szolgálat kezdő-
dött, hiszen ezt követően a nagyközségi ta-
nácsnak, Paks város első tanácsának, majd 
1994-től három ciklusban az önkormányza-
ti képviselő-testületnek is tagja volt, illetve 
egy cikluson át külső bizottsági tag. Halálá-
val gyászol a megyei futballtársadalom is, hi-
szen Szinger Ferenc évtizedeken keresztül ve-
zette a Tolna Megyei Labdarúgó Szövetséget, 
1991-től 2000-ig – nyugdíjba vonulásának 

napjáig – a Paksi SE elnöke volt, továbbá az 
MLSZ igazolási és átigazolási bizottságának 
tagjaként is tevékenykedett. 1959 márciusá-
ban játszott első egyesülete, a Paksi Kinizsi 
színeiben megye első osztályú felnőtt bajno-
ki meccsen, ahol súlyosan megsérült a tér-
de. Bár még a katonaévek alatt is pályára lé-
pett, végül be kellett látnia, hogy a sérülés mi-
att vége játékos pályafutásának. Ekkor vette 
át a labda helyét a síp. Első mérkőzését 1964. 
március 15-én vezette, amelyet további 1419 

követett. Néhány évig országos játékvezető 
volt, az NB I.-ig jutott, ahol partjelzőként len-
gette a zászlót. Játékvezetőként huszonöt évig 
vezetett mérkőzéseket. Megkapta a Magyar 
Sportért állami kitüntetést (1992), a Magyar 
Labdarúgásért érdemérem arany fokozatát 
(1995), a Tolna megye labdarúgásáért arany 
fokozatát (2005), a Pro Urbe díjat (2005), 
2012-ben pedig a Lussonium díjat. De amíg 
a sors az egyik kezével valóra vált álmokat 
adott neki, addig a másik kezével 1992-ben 
elvette a számukra legkedvesebbet, egyetlen 
gyermeküket. A tevékeny munkába mene-
külés volt az egyetlen gyógyír �uk elvesztése 
után. Nyugdíjasként sem vonult vissza tel-
jesen, idős kortársai életét igyekezett tartal-
masabbá tenni a Városi Nyugdíjasklub elnö-
keként. Munkáját mindig a Somodi András-
tól kapott i�úkori becenevéhez hűen végezte 
nagy elánnal, lelkesen. Szabadidejében szí-
vesen gondozta vácikai gyümölcsösét. Utol-
só éveiben megromlott egészségi állapota 
miatt a Paksi Életfa Idősek Otthona lakója 
volt. Szinger Ferencet március 13-án 13 óra-
kor kísérik utolsó útjára az evangélikus te-
metőben.

Főorvos, körzeti orvos, a városi rendelő-
intézet igazgatója, alpolgármester, a Ke-
reszténydemokrata Néppárt paksi szer-
vezetének elnöke. Csak néhány tisztség, 
amelyekben a paksiakért dolgozott dr. 
Széchenyi Attila, akinek tevékenységét 
Paks Város Önkormányzata 2002-ben Pro 
Urbe díjjal, a Magyarok Világszövetsége 
2009-ben Tisztes Polgár kitüntetéssel is-
merte el.

Dr. Széchenyi Attila Szegeden született 
1939-ben. Iskoláit Szegeden kezdte, ahol 
mély nyomokat hagyott benne az otta-
ni jezsuita páterek bölcsessége, humanitá-
sa. Gimnáziumi tanulmányait Ráckevén 
végezte. Nagy lelkesedéssel készült a Sze-
gedi Orvostudományi Egyetemre, ahon-
nan hely hiányában eltanácsolták. Ugyanez 
megtörtént a következő évben Budapesten 
is. Közben a Zrínyi Nyomdánál fényképész 
mesterséget tanult, úgy, hogy közben mun-
kát vállalt egy kórházban. Harmadszorra 
már sikeresen jelentkezett a Pécsi Orvos-
tudományi Egyetemre, 1965-ben diplomá-
zott, majd 1970-ben belgyógyász szakvizs-
gát szerzett. Az egyetem elvégzése után fe-

leségével, dr. Somos Évával Nagykanizsára 
kerültek. Közben megszületett gyerme-
kük, Tünde, aki egész életükben hű táma-
sza volt szeretett szüleinek. Bonyhádra ke-
rültek, majd amikor a paksi rendelőinté-
zet megkezdte működését, feleségével ide 
jelentkeztek, sikerrel, így hétévnyi kórházi 
munka után, 1972-ben jöttek Paksra. Fele-
sége kezdettől a laboratóriumban dolgozott, 
ő pedig a rendelőintézet belgyógyásza volt 
1972-től 1982-ig. Csoportvezető belgyó-
gyászként a Városi Rendelőintézet igazga-

tó-helyettese, később Dunakömlőd körzeti 
orvosa volt, majd a rendelőintézet igazgató-
ja. A rendszerváltás idején közéleti szere-
pet vállalt a KDNP színeiben. 1990-től két 
cikluson keresztül Paks város alpolgármes-
tere volt és a dunakömlődi településrész 
képviselője. Alapítóként 1995 óta segítette 
a Magyarok Világszövetségének munkáját. 
Édesapja, dr. vitéz Széchenyi Sándor váro-
mányosaként 1996. szeptember 21-én Deb-
recenben vitézzé avatták. Vitéz Hernádi Fe-
renccel együtt tagja volt a történelmi Vitézi 
Rend Tolna megyei szervezetének. Emléke-
zetes volt számára, amikor 1992-ben a vá-
ros képviseletében Habsburg Ottót fogad-
hatta Pakson. 1998-ban a város március 15-i 
emlékhelyét, Jámbor Pál szobrát Herczeg 
József polgármesterrel együtt leplezték le. 
Közéleti munkássága túlmutatott Paks ha-
tárain: megyeszerte ismert és elismert sze-
mélyiség volt. 2006-tól a Tolna megyei Köz-
gyűlés Szociális és Egészségügyi Bizottságá-
nak elnökeként is tevékenykedett. 2014-ben 
felesége elvesztése után elköszönt Pakstól, 
és Tünde lánya közelébe költözött Dunaha-
rasztira. Dr. Széchenyi Attila temetéséről ké-
sőbb intézkednek.
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H I R D E T M É N Y
Tájékoztatom a lakosságot, valamennyi, a településen székhellyel, telephellyel rendelkező szervezetet 
és helyben működő egyházat, hogy Paks Város Önkormányzata Képviselő-testülete a „Paks városát 
érintő utak megvalósításához szükséges pótkisajátítás miatt” módosította a településrendezési 
eszközöket. 

Jelen módosítás a korábbi – 2022.04.09-től hatályos „Paks városát érintő úttervezések és ezek vonzata 
miatti” – módosításhoz kapcsolódó, a munkaközi anyagában még szereplő, de a jóváhagyott anyagban 
nem kiszabályozott északi elkerülő úthoz kapcsolódó, mezőgazdasági területek feltárását biztosító két út 
területére, valamint a jóváhagyott módosítás során elmaradt új, KÖv jelű övezet a HÉSZ 2.2 melléklet: 
PAKS Város övezetek paraméterei elnevezésű mellékletében történő feltüntetésére vonatkozott.

A Képviselő-testület a 119/2022. (VI. 22.) határozatával indította el jelen módosítást, mely ún. egysze-
rűsített eljárásban elektronikusan az E-TÉR felületén került lefolytatásra. A teljes körű nyilvánosság biz-
tosítása érdekében lakossági fórumot tartottunk. A megadott határidőn belül nem érkezett észrevétel, 
partneri bejelentkezés. A Képviselő-testület a 170/2022. (X. 12.) határozatával a Partnerségi dokumen-
tációt elfogadta, a 171/2022. (X. 12.) határozatával döntött a helyi partnerségi szakasz lezárásáról. A 
környezet védelméért felelős államigazgatási szervek véleménye alapján a Képviselő-testület a 194/2022. 
(XI. 16.) határozatában döntött a Környezeti vizsgálat lefolytatásának mellőzéséről.

Az egyeztető tárgyaláson elhangzott szakmai vélemények alapján az állami főépítész záróvéleményében 
jóváhagyásra javasolta az önkormányzatnak a módosítást, mely alapján a Képviselő-testület 2023. feb-
ruár 15-én elfogadta. 

Paks Város Önkormányzata Képviselő-testülete a 4/2023. (II.17.) önkormányzati rendelettel módosítot-
ta a Paks Város Helyi Építési Szabályzatáról szóló 33/2016. (VIII.22.) számú önkormányzati rendeletét 
és annak mellékletét, a Szabályozási Tervet. A Jóváhagyott dokumentáció, valamint a Képviselő-testületi 
döntés az alábbi linken elérhető:

http://ppmh-musz6.govern-so�.hu/UTAK_POTKIS_JOVAHAGYOTT

A településrendezési eszközök módosítása 2023. február 18-tól hatályos. 

Paks, 2023. március 10.

            Szabó Péter
                      polgármester
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A magyarok 
döntöttek:

97% NEM
A SZANKCIÓKRA

Készült Magyarország Kormánya megbízásából.
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Felértékelődött az atom-
energia, az ellátásbiztonság
A térség gazdaságára, hétköznapjaira ko-
moly hatást gyakorló Paks II. beruházás-
ról tartott kerekasztal-beszélgetést Szek-
szárdon a Mathias Corvinus Collegium 
(MCC). A résztvevők szerint felértékelő-
dött az ellátásbiztonság és atomenergia 
szerepe.

– Paks II. lesz – szögezte le mindenekelőtt 
a Paks II. Zrt. kommunikációs igazgatója a 
szekszárdi Mathias Corvinus Collegium ke-
rekasztal-beszélgetésén. Rákóczi Péter hoz-
záfűzte, éppen a napjainkban tapasztalható 
energiaválság mutatott rá arra, hogy milyen 
nagy jelentősége van az ellátásbiztonság-
nak. – Az elmúlt időszak eseményei egyér-
telműen rávilágítottak a Paks II. beruházás 
szükségességére. A geopolitikai változások 
felértékelték a nukleáris energia szerepét, 
amely a klímavédelem mellett az energia-
biztonság szempontjából is megkerülhetet-
lenné vált – húzta alá. Részletesen beszélt 
arról, hogy Paks II. nemzetközi szerveze-
tek által nagyon jól kontrollált, nemzetközi 
együttműködésben és nemzetközi kontroll 
alatt megvalósuló beruházás. Mint hangsú-
lyozta, ez is a garanciája annak, hogy jó mi-
nőségben, a biztonsági protokollnak meg-
felelően valósuljon meg a beruházás. – Ma-
gyarország célja, hogy Pakson egy olyan 
atomerőmű valósuljon meg, amelyben na-
gyon jó orosz primerkör, német-francia irá-
nyítástechnika, amerikai-francia turbinaszi-
get lesz. Hogy ez így lehessen, jelen geopoli-
tikai helyzetben sokat kell érte tenni, de ezt 
a nemzetközi szereplők jól ismerik, szerte a 
világon különféle nukleáris projekteken már 
együtt dolgoznak, dolgoztak. Példaként em-
lítette, hogy a törökországi Akkuyu négy-
blokkos atomerőművének építésében 
mintegy ötven német cég működik köz-
re, a szigeteléstől kezdve a daruszállításon 
át a földrengésvédelemig megannyi szakte-
rületen. – Százéves időtávlatban tervezünk, 
a Paks II.-ben dolgozók szemléletét az hatá-
rozza meg, hogy az évszázad végéig jól mű-
ködő blokkok épüljenek fel – fogalmazott. 
Megerősítette, hogy több mint 900 enge-
déllyel rendelkezik a projekt, amelyek mind-
egyikéért rengeteget dolgoztak a Paks II. 
szakemberei. A helyi vállalkozások csatla-
kozási lehetőségeiről szólva elmondta, hogy 
az alvállalkozók bevonása az orosz fővállal-

kozó hatásköre, de a PIP Nonpro�t K�. se-
gít a szükséges információkkal. Az aktuális 
közbeszerzési felhívások – mint mondta – 
megtalálhatók a paks2.hu/Beszállítók olda-
lon is. A felületen 2023 hetedik hetében 17 
új pályázat szerepelt: a számítástechnikai és 
irodai berendezésektől a mobil kerítésen és 
a villanyszerelési munkákon át a betonüzem 
laboratóriumának berendezéséig sokféle fel-
adatra keresnek beszállítót.
Szepesi Balázs, az MCC Közgazdasági Isko-
lájának vezetője az építkezés térségre gyako-
rolt hatásait vázolva feltette a kérdést, hogy 
vajon a beruházás nyújtotta lehetőséggel si-
kerül-e élni. Majd arra is kitért, hogyan ra-
gadhatják meg a települések ezt a lehetősé-
get. Azt taglalta, hogy időszakosan nagyon 
megugrik majd a kereslet lakás, bejárónő és 
portás iránt, fejlődni fog az infrastruktúra. 
Nem áll meg a dolog azzal, hogy megépül 
az erőmű, egy csomó új technológia is meg-
jelenik. – Kulcskérdés, hogy mit tudunk kí-
nálni azoknak, akik a beruházás kapcsán ér-
keznek. Cégeknek, családoknak, gyerekek-
nek. Erre fel kell készülni. A legfontosabb 
tehát az értékajánlat – taglalta. Mint aláhúz-
ta, egyszerre kell keményen versenyezniük 
és keményen együttműködniük a települé-
seknek. 
Litkei Máté, az MCC Klímapolitikai Isko-
lájának vezetője a fenntarthatóság szem-
szögéből beszélt a Paks II. projektről, il-
letve az atomenergiáról. Azt mondta, az 
atomenergia reneszánszát éljük. Azok az or-

szágok, amelyek teljesen lemondtak a nuk-
leáris energiáról, valószínűleg nem térnek 
le erről az útról, de ahol van atomenergia, 
ott megtartják a kapacitásokat, sőt bőví-
tik. Kifejtette, hogy a legtöbb idő előtti ha-
lálozás hátterében a levegőszennyezés áll. 
Ám a nukleáris energia ebből a szempont-
ból is jó választás, mert az atomerőművek-
nek humánegészségügyi kockázatot jelentő 
kibocsátásuk nincs. 
A szakember hangsúlyozta, hogy az itthon 
termelt áram hozzávetőleg 60 százalékát 
karbonsemleges módon állítják elő, ennek 
nagy részét Pakson, annak ellenére, hogy a 
naperőművi kapacitás már meghaladja az 
atomerőművit. A napenergia azonban ki-
számíthatatlan, időjárásfüggő: az év 8760 
órájából csupán 2000 órában lehet rá számí-
tani, a közelmúltban címlapokra került ter-
melési csúcs is csupán egy 15 perces perió-
dus volt. 
Arra a kérdésre, hogy milyen hatása lesz an-
nak, ha a paksi atomerőmű újabb üzem-
idő-hosszabbítása miatt hat blokk műkö-
dik majd együtt, Rákóczi Péter azt mondta, 
hogy a kezdetektől párhuzamos működés-
sel számoltak, minden engedélyezésnél ez-
zel kalkuláltak, a kérdés tehát legfeljebb en-
nek időtartama. Mint rámutatott, a Duna 
hőterhelése szokott felvetődni, de ez sem je-
lent megoldhatatlan feladatot, hiszen a két 
új blokkhoz csúcshűtők épülnek, amelyek 
segítenek a szigorú környezeti korlátok be-
tartásában.                                    Szabó Vanda

Fotó: Szaffenauer Ferenc
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Megtartotta hagyományos év-
értékelő állománygyűlését az 
Atomix K�. rendészeti üzlet-
ága. Dr. Péger János rendésze-
ti üzletágvezető tájékoztatása 
szerint mind a Fegyveres Biz-
tonsági Őrség (FBŐ), mind a 
Biztonsági Szolgálat (BISZ)
sikeresen teljesítette a felada-
tokat. Az állománygyűlésen 
elhangzottak a 2023-ra vo-
natkozó tervek is, továbbá el-
ismerésben részesítették a ju-
biláló munkatársakat.

– A szervezet jelentős szakmai 
fejlődési pályát futott be. A kez-
deti gyerekbetegségek leküzdé-
se után a szakmai fejlődés szint-
jén jelentős eredményeket sike-
rült elérni – ezzel a gondolattal 
kezdte beszédét Csanádi And-
rás, az Atomix K�. ügyvezetője 
a Rendészeti Üzletág hagyomá-
nyos évértékelő állománygyű-
lésén. Méltatva a munkájukat 
kiemelte, hogy a cégvezetés leg-
nagyobb örömére az Országos 
Atomenergia Hivatal (OAH) 
ellenőrzéseinek eredményei-
ben, illetve az FBŐ versenyek 
eredményeiben is visszaköszön 
a fejlődés.
A pandémia óta most először 
adódott lehetőség a hagyomá-
nyos állománygyűlés megtar-
tására. Dr. Péger János rendé-
szeti üzletágvezető előadásában 

azt mondta, hogy mind a Fegy-
veres Biztonsági Őrség, mind a 
Biztonsági Szolgálat sikeresen 
teljesítette a feladatokat. Tavaly 
a rendészeti üzletág munkatár-
sai összesen 110 alkalommal 
vettek részt oktatási napokon. 
Vezetéstechnikai és pszicholó-
giai tréningeket is teljesítettek. 
A fegyveres biztonsági őrök az 
országos szakmai csapatverse-
nyen kimagasló teljesítményt 

nyújtottak a Ludovika Aréná-
ban. 2022 októberében az első-
től a negyedikig megszerezték a 
helyezéseket a paksiak, ráadá-
sul a hölgyek a legjobb női csa-
pat különdíjat is elhozták.
A gyakorlatban is sikeresen 
teljesítettek a fegyveres bizton-
sági őrök. Például tavaly nov-
ember 30-án a részt vevő ha-
tóságok sikeresnek ítélték azt a 
szimulációt, amelyben egy öt-

fős fegyveres behatoló csapatot 
hatástalanítottak – tájékozta-
tott dr. Péger János.
Elismeréseket is átadtak a feb-
ruár végén megtartott állo-
mánygyűlésen. Köszöntötték 
a jubiláló kollégákat, akik em-
lékplakettet és oklevelet kap-
tak. Az Év fegyveres biztonsá-
gi őre díjat Régi Dominik ve-
hette át.                          

Lovász Krisztián

Atomerőmű

Fotó: TelePaks
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Fotó: Atomenergetikai Múzeum

Harmincéves a WIN Magyarország

Születésnap az atomerőmű múzeumában

A WIN Magyarország,  a nukleáris iparban 
dolgozó nők szervezete Budapesten tar-
totta évindító találkozóját, ahol megemlé-
keztek a szervezet alapításának harminca-
dik évfordulójáról. A rendezvényen Kádár 
Andrea Beatrix, az Országos Atomenergia 
Hivatal (OAH) elnöke is vendég volt.

A WIN Global nemzetközi szervezettel 
együttműködő, a Magyar Nukleáris Társaság 
szakcsoportjaként tevékenykedő WIN Ma-
gyarország (Nők a nukleáris energetikában) 
szervezet évértékelő, évindító összejövete-
lén Kádár Andrea Beatrix köszöntötte a ju-
biláló tagságot. Mint mondta, fontosnak tart-
ja az ilyen és hasonló szervezetekkel törté-
nő együttműködést, hiszen a tájékoztatásban 
kulcsszerepet tudnak vállalni, lévén szakem-
berek, akik értik, ismerik ezt a szakterületet.
– Olyan időszakot élünk, amikor a nukle-
áris energia és a nukleáris beruházások is-
mét porondon vannak. Nagyon sok helyen 
éles irányváltással az atomenergia felé fordult 
a politika, és egyre-másra születnek dönté-
sek új projektekről és üzemidő-hosszabbítás-
ról. Ha egy korábban megosztó téma ennyire 
előtérbe kerül, akkor nagyon fontos, hogy az 
emberek megfelelő tájékoztatást kapjanak – 
fogalmazott. Hangsúlyozta, hogy különösen 
egy ilyen átpolitizált témánál fontos az, hogy 
a szakmai kérdéseket szakmai szinten beszél-
jék meg. Példaként a vető kérdését hozta fel, 
mondván, hogy a geológiai kérdésekről geo-
lógusoknak kell lefolytatni a vitákat, és a poli-
tikát szakmai alapon kell tájékoztatni.
– Az Országos Atomenergia Hivatal neutrá-
lis szerepet tölt be, regulátor, amely nukle-

áris biztonsági megfelelőséget vizsgál szak-
mai alapon. Tehát csak az a szempont, hogy 
valami megfelel-e a szabályoknak vagy sem. 
Arra is kitért, hogy sikerrel fut ismét az 
Atomenergiáról mindenkinek sorozat, ahol a 
nukleáris ágazat legaktuálisabb kérdéseiről 
beszélnek közérthetően. Hozzátette, kiemelt 
célja a hatóságnak, hogy a �atal generáció-
hoz is eljuttassa az információkat, ezért rövi-
desen új csatornán, az Instagramon is kom-
munikál az OAH.
Az elmúlt év eseményeit és a 2023-as ter-
veket Gál Katalin elnök-társelnök foglal-
ta össze. Beszélt arról, hogy ebben az év-
ben is folytatja ismeretterjesztő és tájékoz-

tató munkáját a WIN Magyarország. Teszik 
mindezt a már hagyományos fesztivál-
részvétellel, üzemlátogatások szervezésé-
vel, előadások megtartásával. Megragadnak 
minden alkalmat, hogy szélesebb körben 
beszéljenek az atomenergetikáról és népsze-
rűsítsék azt a pályaválasztás előtt álló �ata-
lok körében.
A WIN Magyarország megalakulásá-
nak harmincadik jubileumára készült tor-
ta megszegése után a tagság megnézte azt 
a fényképekben gazdag összeállítást, ame-
lyet Bódis Zoltánné elnök-társelnök készí-
tett erre az alkalomra.

-szv-

Atomerőmű

Fotó: magánarchívum

Megnyitásának tizenegyedik év-
fordulója alkalmából tartottak 
rendezvényt az Atomenergeti-
kai Múzeumban. Neumann Já-
nos születésének 120. évforduló-
ja alkalmából a Számolunk veled 
mottó köré szervezték a progra-
mot. A tudományos játéktér mel-
lett többek között �lmvetítésen, 
interaktív tárlatvezetésen, társas-
játék-készítésen és előadásokon 
is részt vehettek az érdeklődők. 
Enyedi Bernadett múzeumvezető 
a születésnap kapcsán azt mond-
ta, hogy már a kezdetektől igye-
keztek mindig újdonsággal szol-

gálni azoknak, akiket érdekel az 
atomenergetika vagy a természet-
tudomány bármelyik ága. Az idei 
ünnepi rendezvény egybeesett 
Neumann János születésének év-
fordulójával: Horváth Péter Já-
nos, az MVM Paksi Atomerőmű 
Zrt. vezérigazgatója, dr. Kovács 
Antal kommunikációs igazgató, 
Enyedi Bernadett múzeumveze-
tő és Szalay Imre, a Neumann Já-
nos Számítógép-tudományi Tár-
saság ügyvezető igazgatója ko-
szorút helyeztek el a matematikus 
szobránál a Disputa szoborpark-
ban.                                                 -lk-
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Pakson tartotta a Nemzetkö-
zi Harmonika Szövetség Téli 
Kongresszusát. A háromna-
pos programot először rendez-
ték meg Magyarországon. Kö-
zel húsz országból harminc 
küldött érkezett a szakmai ese-
ményre, amelyet az I�ú Har-
monikásokért Alapítvány szer-
vezett. 

Harmonika hangja töltötte be 
a paksi evangélikus templomot 
március 3-án este. Csuka Marcell 
előadásmódja, az általa válasz-
tott barokk és kortárs darabok el-
kápráztatták a közönséget. A ko-
rábban Szentpéterváron, most 
Münchenben tanuló zenész kon-
certjével  kezdődött a Nemzet-
közi Harmonika Szövetség Téli 
Kongresszusa. – Nagy megtisz-
teltetés számomra, hogy engem 
kértek fel a nemzetközi kong-
resszus nyitókoncertjének meg-
tartására. Igyekeztem különle-

ges darabokat kiválasztani erre 
az alkalomra – fogalmazott Csu-
ka Marcell, akit már óvodáskorá-
ban magával ragadott a zene. Az 
esten a Paksi Városi Vegyeskar 
is fellépett, másnap pedig Pataki 
Ádám és a Variety Band koncert-
jét hallgathatta meg a közönség 
az esemény keretében, amelyen 
plenáris és bizottsági ülések vál-
tották egymást. – A  kongresszus 

tagjai elkötelezettek a művészet 
iránt, és ennélfogva kiemelkedő 
teljesítményre képesek. Úgy gon-
dolom, hogy a küldöttek a har-
monika bűvöletében élnek, ezért 
egy közös, magasztos cél vezérli 
őket: ennek a hangszernek a nép-
szerűsítése és elismertetése, ami-
ért már eddig is sokat tettek. Fon-
tos elismerni a világ pódiumain 
fellépő neves művészek mellett 

azokat a zenepedagógusokat is, 
akik felfedezik, oktatják a tehet-
ségeket. A szakmai esemény erre 
is lehetőséget nyújt – fogalma-
zott Leber Ferenc, Paks alpol-
gármestere ünnepi köszöntőjé-
ben. – A Nemzetközi Harmoni-
ka Szövetség 1935-ben Párizsban 
jött létre, és harminchat ország 
ötven szervezetét foglalja magá-
ban. Ez a 149. alkalom, hogy ösz-
szegyűlik a harmonikakongresz-
szus – emelte ki Mirco Patarini, a 
Nemzetközi Harmonika Szövet-
ség 12. elnöke. – Ezen az esemé-
nyen lehetőség nyílik a kapcso-
lattartásra, a tapasztalatcserére, 
mindamellett, hogy új tagokról 
szavazunk. Ilyenkor átbeszéljük 
az elkövetkező időszak feladatait. 
Jelenleg a harmonika világnap-
jára készülünk, és tervezünk egy 
mesterkurzust is – tájékoztatott 
Papp Olga, a kongresszust szer-
vező I�ú Harmonikásokért Ala-
pítvány elnöke.                          -gyé-

Megtelt a Csengey Dénes Kulturális Köz-
pont színházterme március 4-én. Kecske-
mét, Makó és Oroszlány mellett Paks volt 
az egyik olyan vidéki helyszín, ahol a 23. 
Országos Táncművészeti Fesztivál elődön-
tője zajlott. 

Több mint háromszázötven táncos érkezett 
a 23. Országos Táncművészeti Fesztivál elő-
döntőjének paksi helyszínére, a Csengey Dé-
nes Kulturális Központba. A produkciókat 
neves művészekből álló, öttagú zsűri értékel-
te. A Táncpedagógusok Országos Szövetsé-
ge által életre hívott megméretés zsűrijének 
több mint húsz éve tagja Földi Béla koreo-
gráfus, a Budapest Táncszínház igazgatója, 
művészeti vezetője. – A bemutatott produk-
ciók színvonala évről évre emelkedik. Nem-
csak pontozzuk ezeket, hanem szakmai ér-
tékelést is adunk az elődöntők végén. Ez azt 
jelenti, hogy a zsűri tagjai instrukciót ad-
nak a csoport tagjainak, pedagógusainak, 
hogy miben lehetne fejlődni, egyebek mel-
lett abban nyújtanak segítséget, milyen da-
rab, stílus illik jobban az adott korosztály-
hoz – mondta Földi Béla, kiemelve, hogy a 
táncversenyen elért helyezésnél fontosabb 

a mozgás, a tánc és a zene szeretetére neve-
lés. A Pro Artis Alapfokú Művészeti Iskolá-
ba járó gyerekek közül harmincan méret-
tettek meg az elődöntőn. – A déli régióban 
mi felelünk a versenyek, különböző szakmai 
események szervezéséért. A cél az, hogy az 
itt élők minél több tánckultúrával találkozza-
nak. Ez a verseny az egyetemes tánctörténe-
tet foglalja magában. A fellépő táncosok min-

denféle stílusban adnak elő. Egyebek mellett 
klasszikus balettben, modern táncban mutat-
ják meg a tánctudásukat – mondta Valkainé 
Daczó Eszter, a Pro Artis Alapfokú Művésze-
ti Iskola táncpedagógusa. A paksi táncosok 
két harmadik helyezést értek el az elődöntőn, 
ezért az április 15-én és május 6-án Budapes-
ten tartandó döntőn lesz kiért izgulniuk a he-
lyieknek.                                           Gyimóthy Éva

Mozaik

Nemzetközi kongresszust tartottak

Paksi táncosok is bejutottak a döntőbe
Fotó: TelePaks

Fotó: Molnár Gyula
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Második az ESZI a technikumi rangsorban

Suliturné program a gimnáziumban

Mozaik

A Paksi Vak Bottyán Gimnázi-
um volt az első állomása a Dirty 
Slippers zenekar idei Suliturné 
programsorozatának február 
24-én. A nemzetközileg is el-
ismert zenekar 2011 óta jár-
ja az országot koncertjével és 
prevenciós előadásával. Cél-
juk, hogy felhívják a középisko-
lás korosztály �gyelmét a drog, 
az alkohol és a HPV vírus veszé-
lyeire. Rompf Gabriella, a Paksi 
Vak Bottyán Gimnázium igaz-
gatója azt mondta, hogy nagy 
hangsúlyt fektetnek a drog- 
és alkoholfüggőség, valamint 
egyes betegségek megelőzésére, 
ám nem mindegy, hogyan törté-
nik a diákok tájékoztatása. Szí-
vesen éltek a Dirty Slippers fel-
ajánlásával, amely Zomborka 
Zoltánon, a Paks FM zenei szer-
kesztőjén keresztül érkezett, aki 
ugyancsak fontosnak tartja fel-

hívni a �atalok �gyelmét a füg-
gőségek veszélyeire. A gimná-
zium vezetése úgy gondolta, 
hogy mivel a �atalokhoz közel 
álló könnyűzenével összekötött 
drogprevenciós programról van 
szó, komoly hatással lehet rájuk. 
A Dirty Slippers írta meg fel-

kérésre az Élned kell című dalt, 
amely a magyarországi HPV 
és méhnyakrák elleni küzde-
lem hivatalos, slágerlistás rek-
lámdala lett. Lobó-Szalóky Láz-
ár, az együttes énekes-gitárosa 
azt mondta, hogy ezt kevésnek 
találták a hatékony prevenció-

hoz, ezért 2011-ben létrehozták 
a Suliturné programot, amely-
nek kicsit egészségügyi, kicsit 
kulturális, kicsit pedagógiai jel-
lege van. A koncertjüket köve-
tő prevenciós előadásukhoz sa-
ját tapasztalataikat vették alapul, 
kiemelve például annak fontos-
ságát, hogy senki ne fogadjon 
el olyan italt, amit nem a szeme 
láttára kevernek, illetve töltenek 
ki. Lobó-Szalóky Lázár kérte a 
diákokat az egymásra való oda-
�gyelésre, a körültekintésre és 
arra, hogy ne szégyelljenek se-
gítséget kérni, vagy �gyelmez-
tetni azt, aki rossz úton indul 
el. A zenész szerint pozitív ta-
pasztalatokkal zárulnak a prog-
ramjaik, a várólistájukon jelen-
leg közel másfélszáz iskola sze-
repel. A Suliturné márciusban 
Zalaegerszegen folytatódik.

-se-

Technikumi rangsort készített az Innovatív 
Képzéstámogató Központ. Az elemzés vizs-
gálta, hogy a tanulók milyen tanulmányi 
eredménnyel érkeznek az intézményekbe, 
hogyan aránylik az évismétlők száma a ta-
nulói létszámhoz, és milyen eredménnyel te-
szik le az érettségi vizsgát. Az ez alapján elké-
szített rangsorban a Paksi Energetikai Tech-
nikum és Kollégium ötszáz technikum közül 
a második helyre került, nyolcszázad pont-
tal lemaradva a Váci SZC Boronkay György 
Műszaki Technikum és Gimnázium mö-
gött. Horváthné Szűcs Marianna, az ESZI In-
tézményfenntartó és Működtető Alapítvány 
ügyvezetője azt mondta, nagyon büszkék az 
intézmény előkelő helyére, ami mögött hatal-
mas munka van. A paksi technikumban mi-
nőségi oktatók dolgoznak, a diákok, akik ide-
jönnek, felvételin mennek keresztül, és tud-
ják, hogy érdemes idejönni, de itt keményen 
kell küzdeni. Az ügyvezető azt is elmondta, 
hogy 2005 óta ösztöndíjjal jutalmazzák a jó 
tanulmányi eredményeket elérő, sport- és ta-
nulmányi versenyeken sikeresen szereplő, to-
vábbá külön nyelvvizsgát tevő diákokat, ami 
motivációt jelent. A tanulók 75-80 százaléka 
tovább tanul a felsőoktatásban, illetve biztos 
tudással helyezkedik el. – Az eredmények 
eléréséhez megfelelő infrastruktúra is szük-

séges, ennek magas színvonalát a fenntartó 
alapítvány a folyamatos fejlesztésekkel biz-
tosítja – tette hozzá Mittler István, az ESZI 
Intézményfenntartó és Működtető Alapít-
vány kuratóriumának elnöke, aki arról is 
beszélt, hogy az intézményben az elmúlt 
15 évben minden épület megújult. – A diá-
kok tanulmányi versenyeken, sportversenye-
ken rendszerint a legjobbak között szerepel-
nek – tájékoztatott Csanádi Zoltán, a Paksi 

Energetikai Technikum és Kollégium igazga-
tója. Diákjaik érettségi és szakmai vizsgáinak 
eredményei egy egész jeggyel meghaladják 
az országos átlagot. Hat ágazaton tíz szakmát 
választhatnak az ide jelentkezők, a legnépsze-
rűbb szinte évről évre az informatika. A túlje-
lentkezés idén is több mint kétszeres, három-
száz felvételiző tanuló jelölte meg az ESZI-t. 
Az intézményben a szóbeli felvételi vizsgát 
március 4-én tartották.                     Sólya Emma

Fotó: Szaffenauer Ferenc

Fotó: TelePaks
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Fotó: Szaffenauer Ferenc

Árvácskák fogadják a vendégeket Ho�-
mann Ferencné, vagy ahogy ismerik, Kati 
fodrászatának bejáratánál, a Kishegyi úton. 
A mesterfodrász immár ötvenhét éve for-
málja a frizurákat, és nem is szándékozik le-
tenni az ollót, pedig áprilisban betölti a 71. 
életévét. A fodrász szakmába kisgyermekko-
rában szeretett bele: édesanyja lakóhelyükről, 
Varsádról Gyönkre vitte fodrászhoz, és a hely 
elvarázsolta. – Annyira megtetszett, ahogy a 
fodrászok dolgoznak, hogy kimentem a ku-
koricaföldünkre, letépkedtem a kukoricaha-
jat és mindenféle frizurát készítettem belő-
le. A falunkban nem volt fodrász. Negyedik-
ötödik osztályos lehettem, amikor esténként 
a szomszédok haját csavartam újságpapír-
csíkokba, aztán mielőtt reggel iskolába men-
tem, kifésültem a fürtöket. Semmi másra 
nem gondoltam, csak arra, hogy fodrász le-
gyek – idézte fel emlékeit Ho�mann Ferenc-
né. Arról is beszélt, hogy abban az időben ne-
héz volt fodrásztanulónak elhelyezkedni, de 
édesapja közbenjárására végül Hőgyészen 
tölthette gyakorlati éveit. Mesélte, hogy na-
gyon kemény időszak volt, az út túlsó olda-
láról kellett a vizet hordaniuk, de nagyon sze-
rette a munkáját. Beszédes, mosolygós lány 
volt, megkedvelték a helyiek. A három év le-

teltével Pakson, Farkasdi József mellett kez-
dett dolgozni, és ott is maradt egészen 1971-
ig, amikor férjhez ment. – Sok volt a reggeltől 
estig tartó munka, hiszen �atalasszonyként 
más feladatom is akadt. Így hát jelentkeztem 
a Tolna megyei Szolgáltató Szövetkezethez, 
ahova azonnal fel is vettek. Az Erzsébet Nagy 
Szállodánál volt egy nagy központi fodrász-
üzlet, ahol négyen-négyen dolgoztunk két 
műszakban. Nem volt előjegyzés, vidékről is 
jártak hozzánk vendégek, a frizurákat még 
búra alatt szárítottuk. 1972-ben nagy divat 
volt a póthaj, a pepi. Vettem egy tresszpadot, 
és éjszakába nyúlóan póthajakat készítet-
tem, amiket félhosszú vagy akár rövid hajba 
is bedolgoztam, fonott kontyokat készítet-
tem. 1990-ben úgy döntöttünk a férjemmel, 
hogy elindítom a vállalkozásomat. Erre a 
célra a garázst alakítottuk át – mondta Ho�-
mann Ferencné, aki ma is ebben a helyiség-
ben dolgozik. Nemcsak az üzlete, a vendég-
köre is a régi, akad, aki pályája kezdete óta 
hozzá jár. – Az eltelt évtizedek alatt nagyon 
sok vendégem volt, sajnos többen meghaltak 
már. Új vendéget már nem vállalok. Olya-
nok vagyunk, mint egy nagy család. In-
kább velem egykorúak a vendégeim, akik 
mindig számíthatnak rám, jól érzik ma-

gukat nálam, és én is az ő társaságukban – 
emelte ki, hozzátéve, hogy az őt ért tragédi-
ákon is a szakmaszeretet segítette át. A fér-
jét 2010-ben, mindössze 60 évesen vesztette 
el. Azt mondja, Pakson nincs senkije, a ven-
dégei karolták fel, amikor baj érte, oda�gyel-
tek rá, ők voltak a családja. – Boldog vagyok, 
amikor kijöhetek az üzletbe, bár már gyak-
ran fáj a hátam a súlyos csontritkulásom 
miatt, de olyankor bekapok egy tablettát és 
dolgozom tovább – mondta. Ho�mann Fe-
rencné pályafutása alatt folyamatosan ké-
pezte magát, kitanulta a Sassoon-féle haj-
vágást, a pont-hajvágást, bemutatókra járt. 
Ma is tanul, leginkább hétvégeken néz CD-
ket az új trendekről. A vendégei a bevált fri-
zuráikhoz ragaszkodnak, de azért belecsem-
pész azokba néha némi „furfangot”. – Amed-
dig fel tudom emelni mindkét kezemet, nem 
hagyom abba ezt a munkát. Nem gondolok 
arra, mi lesz, ha be kell majd zárnom az üzle-
temet – hangsúlyozta. Kati másik nagy szen-
vedélye a kert, a virágok. Ezt a házának fa-
lán látható, az Együtt a parlagfű ellen Alapít-
vány programjában kapott jutalomplakettek 
is mutatják. Így nem véletlen, hogy ilyen cso-
dálatos árvácskák fogadják a vendégeit.                                      

Sólya Emma

Portré

Jó napot, mi újság?

Hoffmann Ferencné
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za mellett, Szöllöspusztán lakott 
Bartók húga, Tóth Emilné Bar-
tók Elza, oda jártak nyaranta. Ott 
történt az az eset, amikor Lencsi 
néni eltüntette a kis Péter kinövé-
sét. A kisgyermek két szeme kö-
zött volt a kinövés, amit ő neve-
zett el bubunak, s már ki volt tűz-
ve, hogy mikor operálják. Féltette 
a műtéttől, ölébe vette, imát mon-
dott, és közben a bubut dörzsöl-
gette. Egyik reggelre a kelés eltűnt, 
s mire a szülők megérkeztek, már 
semmi nem látszott: 

Egy alkalommal, amikor Bartók 
beteg volt, erős borostát növesz-
tett, mert sokáig nem tudott bo-
rotválkozni, majd amikor már lá-

Bartók Béla felesége nagyon 
ügyelt minden apró részletre, 
hogy a férje körül az otthonuk-
ban a dolgok rendben legyenek, 
semmi ne zavarja a munkájá-
ban. Ezekről tanúskodnak példá-
ul azok a levelek, melyeket nyara-
lásaik alkalmával írt Karszt Mag-
dolnának, előkészítendő Bartók 
hazaérkezését. Egyik alkalom-
mal Pásztory Ditta betegsége mi-
att nem utazhatott együtt Svájcból 
Pestre a férjével, aki így előbb el-
jött. Az 1927. augusztus 21-én kelt 
sok-sok utasítást tartalmazó levél-
ben így szól a főzésre vonatkozó 
bekezdés: 

Lencsi néni szerint Bartók na-
gyon szerette a szilvás gombó-
cot, a szilvás lepényt, és kedvence 
volt a töltött paprika sok paradi-
csomszósszal. A zeneköltő és csa-
ládja nemcsak a hegyekbe, de vi-
dékre is eljárt nyaralni. Oroshá-

Az eltűnt városkép nyomában
Bartók Béla és Paks kapcsolata 2. rész

badozott, nekiállt, de a bajuszát 
meghagyta. Lencsi erre így emlé-
kezett: 

Lencsi néni a Rókus utcai szoba 
falán szép emlékként őrizte azt az 
1947-es fotót, amikor itt járt náluk 
Pásztory Ditta: 

Fiatalon ő is vágyakozott a család-
dal Amerikába, hívták is maguk-
kal 1940-ben, de nem mehetett. 
Szegények voltak, édesanyja bete-
ges, kellett ő is a paksi ház körül: 

A kis Péter is hívta, írta neki, hogy 
menjen vissza, mert az új szoba-
lányt nem szereti. Pásztory Ditta 

is kapacitálta vissza, de nem me-
hetett, hiába érezte velük jól ma-
gát. Közel fél évszázaddal később, 
1979 őszén Olsvai Imre, Kodály-
tanítvány, népzenekutató az an-
gol BBC televízióval meglátogatta 
Pakson Lencsi nénit, aki szívesen 
emlékezett vissza Bartókékra új-
ságban és a kamerák előtt is. No-
vemberben, levélben köszönte 
meg a BBC a szívélyes fogadtatást: 

1981. május 15-én avatták fel 
Iregszemcsén Bartók Béla szob-
rát. Részt vett rajta a Londonban 
élő i�ú Bartók Béla is, valamint 
Paksról Karszt Magdolna, akinek 
az alábbi meghívót kézbesítette 
Rókus utcai házába a posta: 

Karszt Magdolnának ez volt az 
utolsó nyilvános szereplése. Ez-
után húgával visszavonultan él-
tek csendes, Rókus utca 15. szám 
alatti házacskájukban, majd utol-
só éveit a paksi szociális otthon-
ban töltötte.

dr. Hanol János

„Mikor a méltóságos asszony 
megérkezett, szörnyülködött, 
hogy micsoda viselet ez. Egy-
re csak azon igyekezett, hogy 
Bartók levágja a bajuszát is. 
Én közben takarítottam, tet-
tem a dolgomat. Közbeszól-
tam, hogy szép a bajusz, jól 
áll az a fér�aknak. A méltó-
ságos asszony elkezdett nevet-
ni, hogy jól kinézünk, ha az úr 
megtetszik a Lencsinek.” 

„Egyszer a Bartókékat is ott-
hagytam, mert az anyámnak 
eltörött a karja. 1928-ban volt 
ez, 1929-ben mentem Pestre 
én vissza, de akkor már nem a 
Szilágyi Dezső téren laktak, ha-
nem a Kavics utca 10-ben, ker-
tes ház volt, csendes környék… 
Akkor ott voltam 1933-ig. 1933 
márciusában végleg eljöttem. 
Anyám nagyon beteg volt már. 
Otthon kellett lennem, a tégla-
gyárba mentem dolgozni.” 

„Nagyon érdekes volt szá-
munkra hallgatni beszédét 
Bartókról és gyermekéről, re-
méljük és gondoljuk, hogy 
Ön is érdekesnek találta az él-
ményt. Mi rettentően élveztük 
látogatásunkat Magyarorszá-
gon és bízunk abban, hogy 
nemsokára ismét tehetünk lá-
togatást. Sok köszönettel és a 
legjobb kívánságokkal önhöz 
és nővéréhez, maradunk tisz-
telettel, társaim nevében is 
üdvözlöm, Francine Brown.” 

„Kedves Lencsi néni! Tisztelet-
tel meghívjuk Önt Iregszemcsé-
re, a Lessenyei Márta szobrász-
művész által alkotott Bartók 
Béla-szobor avató ünnepségé-
re, melyet a Bartók centenári-
um jegyében rendezünk. Ava-
tó vendégeink i�ú Bartók Béla 
és dr. Olsvai Imre, kiket Lencsi 
néni is jól ismer.” 

„Úgy készült, hogy a méltósá-
gos asszony leültetett minket – 
az ő helyét kihagytuk –, aztán 
beállította a fényképezőgépet, 
gyorsan mellénk ült, a gép meg 
magától fényképezett. Én tőle a 
második vagyok, tovább, mel-
lettem meg a Teréz húgom ül.” 

„Szeptember 2-án estére, ha az 
uram megérkezik, a következő 
vacsorát készítse: Tökfőzelék, s 
hozzá fasírozott, aztán szilvás 
gombóc. [...] A tökbe csak egy 
icipici ecet jöhet! Gyenge, vi-
lágos rántás, a tök jó puhára 
főzve, egy kicsi tejföl és egy pici 
vaj [...]. A többire emlékszik, 
hisz éppen fasírozottat maga 
nagyon kitűnően csinál, Len-
csi. A szilvás gombócát is igen 
dicsérte az uram.” 

„Nagyon csodálkoztak. Bar-
tók gyanakodva meg is kér-
dezte, hogy milyen kuruzslást 
tudok. Én mondtam, hogy 
semmilyent, és elmeséltem, 
hogy mi történt. Bartók csak 
csóválta a fejét és azt mond-
ta: »Lencsi kérem, az ima 
nem ilyesmire való.« Én csak 
annyit mondtam még: lehet, 
hogy nem az ima volt a fon-
tos, hanem az a nagy-nagy 
hit és szeretet, amivel én azt 
akartam, hogy a kisgyerek az 
orvos keze által ne szenved-
jen. És láttam, hogy nagyon 
átmelegszik Bartók sokszor 
hideg tekintete.” (Esti Hírlap, 
1995.09.29., 9.o.) 

Pásztory Ditta Pakson, Lencsi néni tőle a második (1947) 
és  Lencsi néni a ’80-as években

Fotók: magánarchívum
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Tárgy/
történet

Mozaik

Az atomerőmű kis és közepes aktivitá-
sú radioaktív hulladékainak végleges el-
helyezésére irányuló elképzelések 1973-ig 
nyúlnak vissza, akkor javasolta a fővárosi 
KÖJÁL (Közegészségügyi-Járványügyi Ál-
lomás), hogy vizsgálják meg a Püspökszilá-
gyon lévő tároló területének alkalmasságát. 
Ezt a tervet elvetették, mert akkor a KGST-
tagországok közös feladatként tekintettek 
erre, és gondolkodtak a megoldáson. Ám a 
közös megoldás ügye nem mozdult előre, 
ezért 1977-ben felvetődött az építés szük-
ségessége, és ekkor került képbe a Baranya 
megyei Magyaregregy. Ezt az elképzelést 
hamar elvetették, mert egy országgyűlési 
felszólalásban ellenezték a helyszínt.
Az új elképzelés szerint a Feked–Ófalu–Vé-
ménd határolta háromszögben, Ófalu köz-
igazgatási területére esett a választás. Erről a 
tervről 1984-ben egyeztettek az érintett taná-
csi vezetőkkel, kérve őket, hogy egyelőre tart-
sák titokban a tervet. Az 1985-ös országgyűlési 
és tanácsi választások után az újonnan megvá-
lasztott tanácselnökök egyéb feladataik mellett 
nem foglalkoztak a tároló építési tervével an-
nak ellenére sem, hogy 1987 júliusában már 
javában folyt az építkezés Ófalu határában. Az 
akkori tervek szerint a 26. ÁÉV egy külszíni, 
Püspökszilágyhoz hasonló tároló megvalósí-
tását kapta feladatul. 
A tároló ügyét először a Magyar Nemzet 1988. 
januári számában megjelent cikk vetette fel, 
majd a Dunántúli Napló tartotta napirenden a 
témát. Az atomerőmű szakemberei csak 1988. 
március végétől vettek részt ezeken a vitákon, 
ugyanis az első lakossági fórumokra meg sem 
hívták az erőmű képviselőit.

Ezeknek a lakossági fórumoknak a tapaszta-
latait Rósa Géza sugárvédelmi osztályvezető 
Temetni jöttem című, 1988 júniusában meg-
jelent könyvében összegezte. Az ellenzők ré-
széről Havasi János, a Dunántúli Napló fő-
szerkesztője az Izotópfalu című könyvvel vá-
laszolt.

Aztán 1990. január 18-án dr. Csehák Judit 
szociális és egészségügyi miniszter elutasítot-
ta az erőmű Ófaluval kapcsolatos tervét. Az 
eseményeket �gyelemmel kísérte Bátaapáti 
elöljárója – később polgármestere –, Krachun 
Szilárd, és az 1989. július 3-án megtartott fa-
lugyűlésen felhatalmazást kért és kapott a la-
kosságtól, hogy amennyiben az ófalui hely-
színt elutasítják, Bátaapáti – bizonyos feltéte-
lek mellett – befogadná a hulladéktárolót. Ez 
a lakossági felhatalmazás fordulópontot je-
lentett a másfél évtizede zajló meddő vitában. 
Az ófalui kudarc rádöbbentette az erőmű ve-
zetését a társadalmi kapcsolatok fontosságá-
ra, és így jött létre 1989. szeptember 1-jén a 
Tájékoztatási Iroda, majd december 6-án Bá-
taapátiban is megnyílt a kihelyezett Tájékoz-
tatási Iroda.
A társadalmi kapcsolatok erősödését jelez-
te, hogy a tároló ügyét hét település vállal-
ta fel, és 1993. december 16-án Bátaapá-
ti, Erdősmecske, Fazekasboda, Grábóc, 
Mőcsény, Mórágy és Udvari települések pol-
gármesterei együttműködési szerződést ír-
tak alá. Megkezdődött a kijelölt telep-
hely alkalmassági vizsgálata, és 1996. ja-
nuár 16-án megkezdték a kutatófúrásokat 
Bátaapáti-Üveghután a nemzeti célprogram 
ütemterve szerint. A lenti fényképen látható 
bátaapáti furatmintán olvasható a következő 
felirat: ritka porfíros monzogránit a 31,19–
40,13 méter mélységből. A másik fotón lát-
ható bronz emléklapot a tároló 2012. de- 
cember 5-én történt átadásának emlékére ké-
szítették. Mindkét tárgy az Atomenergetikai 
Múzeum kiállítását gyarapítja.         

Beregnyei Miklós

Fotó: Atomenergetikai Múzeum
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Gólgazdag mérkőzések, felemás siker

Bronzérmet szer-
zett Pupp Réka 
Taskentben, Üzbegisztán fővá-
rosában állt tatamira Pupp Réka, 
az Atomerőmű SE 52 kg-os ver-
senyzője Grand Slam viadalon, 
és egészen a dobogó harmadik 
fokáig menetelt. A legjobb nyolc 
között a portugál Diogo Joanát 
két vazaarival győzte le, és beju-
tott az elődöntőbe. A kétszeres 
világbajnok, háromszoros Grand 
Slam győztes japán Sishime Ai 

ellen a vége előtt tizenkilenc má-
sodperccel maradt alul, és a vi-
gaszágra került. A bronzmérkő-
zésen egy újabb portugál lánnyal 
találkozott. A mérkőzés idő előtt 
ért véget, Maria Siderot-t önve-
szélyes technika miatt leléptették. 
Pupp Réka a harmadik hellyel 
szerzett ötszáz ponttal megerősí-
tette előkelő helyét a kvali�kációs 
listán.                                          -joko-

Egy hét leforgása alatt hullám-
vasúton érezhette magát a Paksi 
FC NB I.-es labdarúgócsapata és 
szurkolóik. Hiszen a bajnokság-
ban két gólgazdag győzelem, ez-
zel szemben gólparádés vereség 
a hétközi kupa negyeddöntőben 
volt a mérleg.

A 21. fordulóban rendezett ven-
dégjáték a Puskás otthonában úgy 
indult, hogy nem sok babér terem 
a zöld-fehéreknek a 90 perc so-
rán, ugyanis a hazaiak Spandler 
Csaba „fejesével” már a nyolcadik 
percben előnybe kerültek. Ezek 
után a felcsútiaknak több ígére-
tes lehetőségük is adódott, azon-
ban a gólkirályjelölt Varga Barna-
bás még a szünet előtt megfordí-
totta az állást. A második félidő 
igazán a 83. perctől vált izgalmas-
sá, ekkor ugyanis a már kétgólos 
Vargát a paksi kedvenc, Böde Dá-
niel váltotta. Dani 36 esztendősen 

erőtől duzzadó, ellentmondást 
nem tűrő elánnal – példát mu-
tatva a �ataloknak – még kétszer 
beköszönt, kialakítva ezzel a 4:1-
es végeredményt. Három nappal 
később ismét rosszul kezdődött 
a Vasas elleni kupa negyeddöntő, 
hiszen negyedórányi játékot kö-
vetően a vendég piros-kékek már 

két góllal vezettek. Ment a Paks 
becsülettel, szépített is, azonban 
egy igencsak vitatható büntetővel 
most a játékvezető varrta el a szá-
lakat. PFC – Vasas 2:3. Keserűség 
azért is maradhatott a csapatban 
és szimpatizánsaiban, mert akár 
meglehetett volna egymás után a 
második kupadöntő. Ráadásul a 

Vasason kívül a Budafok (NB II.) 
és a PFC ellen vereséget szenvedő 
Zalaegerszeg, valamint a Puskás 
Akdémia jutott a kupa elődöntő-
jébe. Na, de a ha meg a volna nem 
húz szerelést, nem úgy a PFC já-
tékosai, hiszen március 4-én már 
a Zalaegerszeget fogadták a baj-
nokság második körének utol-
só fordulójában (22.) a Fehérvári 
úton. Most nem maradtak bent a 
játékosok az öltözőben a kezdés-
kor, egy hazai Varga Barnabás, va-
lamint egy Windecker József gól-
lal 20 perc után egyértelművé tet-
ték a mérkőzés menetét. Az első 
félidőben még szépített ugyan a 
ZTE, azonban a 90 perc derekán 
ismét a paksiak középpályása volt 
eredményes. Mivel több gól nem 
született, a PFC győzelemmel zár-
ta a második kör végét, stabilizál-
va helyét az NB  I. középmező-
nyében, a hatodik  helyről várja a 
Fehérvár vendégjátékát.               -dt- 

Fotó: Szaffenauer Ferenc

Fotó: judoinfo.hu Facebook-oldala

18 n Paksi Hírnök, 2023. március 10.



Sport

Fölényes győzelem a Kecskemét ellen

Negyedik helyezés a nemzetközi tornán

PAKSI HALÁSZCSÁRDA
Kibővült halászcsárdánk – felújított panorámás terasszal – vál-

lalja rendezvények szervezését akár 150 főig.  
Családi ünnepségek, keresztelő,  ballagás, lakodalom, vállalati 

ünnepségek teljes lebonyolítását kitelepüléssel is.

Szakács- és felszolgálótanulók 
jelentkezését várjuk 
gyakorlati képzésre.
Telefon: 06-75/311-272, 06-30/936-0696
E-mail: dunakomlod.halaszcsarda@t-online.hu

Három hét szünet után játszott újra baj-
noki mérkőzést az Atomerőmű SE NB I/A 
csoportos fér� kosárlabdacsapata. Jól jött a 
hosszú pihenő, a betegek meggyógyultak, a 
sérültek felépültek, így már teljes játékoske-
rettel tudtak kiállni a piros-kékek. Az össze-
csapás előtt a Duna Aszfalt – DTKH Kecs-
kemét eggyel több győzelemmel állt a táblá-
zaton, ezért a rájátszás szempontjából mind 
a két fél számára komoly téttel bírt a talál-
kozó.

Már az első negyedben nagyon harcosan ját-
szottak a paksiak, fokozatosan növelték az 
előnyüket, kiválóan védekeztek, és a gólszer-
zéssel sem volt problémájuk. Magasabb se-
bességi fokozatban játszottak, mint a Kecske-

mét, uralták a játékot a mezőnyben és a pa-
lánk alatt is.
A második felvonásban ezt még tovább fokoz-
ták, és lerohanták a lila-fehéreket. Beindult a 
paksi henger, egymás után szerezték a kosara-
kat, a harmadik perc közepén már húsz pont 
volt a hazai előny, ami fokozatosan nőtt to-
vább. Kovács, Buckingham, Edwin, Grubor és 
Atkinson is nagy kedvvel játszottak, Eilingsfeld 
pedig jókat birkózott a gyűrű alatt, az ő bünte-
tőivel már 45-16-ra ellépett az ASE a hatodik 
percben. A kilencedik perc elején, Edwin kö-
zelije után már harminc pontra hízott az előny, 
ami meg is maradt a huszadik perc végéig.
A nagyszünet után belekezdett a Kecskemét, 
és bejött húsz pont alá. Felébredtek a paksi já-
tékosok, Eilingsfeld kétszer egymás után talált 

be a palánk alól, majd Atkinson 2+1-e és zsá-
kolása következett, és máris visszaállt a „világ 
rendje”. Kovács Ákos hárompontosa után hu-
szonkilenc pontra nőtt a hazai előny. Ezután 
ismét lankadt a �gyelem, és 79-59-re feljöttek 
a lila-fehérek a harmincadik perc végére.
A negyedik negyed elejét megnyomták a 
Eilingsfeldék, Atkinson zsákolása után 88-
61-nél, a harmadik perc közepén időt kértek 
a vendégek. A hátralévő időben már nem tu-
dott a Kecskemét újabb rohamot indítani, az 
ASE pedig komolyabb nehézségek nélkül őriz-
te előnyét, az utolsó három percben már a �a-
talokat játszatta Csirke Ferenc. Atomerőmű SE 
– Duna Aszfalt – DTKH 99-76 (22-9, 38-21, 
19-29, 20-17).                                             

 Kovács J.

Kilenc csapat részvételével négynapos 
nemzetközi utánpótlás-kosárlabdator-
nát rendezett az Atomerőmű SE. Ennek 
a tornának az első felvonása december-
ben volt Olaszországban. A végső győ-
zelmet a szlovákok szerezték meg, az 
ASE összesítésben négy győzelemmel és 
négy vereséggel a negyedik helyen vég-
zett.

Az EYBL (European Youth Basketball 
League ) U20 Stage 2 tornát rendezték a 
közelmúltban Pakson. A két-két angol és 
olasz, valamint az egy-egy cseh, osztrák 
és román csapat mellett a szlovák U18-
as válogatott, valamint az Atomerőmű SE 
együttese léptek pályára. A torna első fel-
vonása decemberben volt Olaszország-
ban, ott és Pakson is négy-négy mérkő-
zést játszott mindegyik társaság. Az első, 
olasz klub elleni összecsapáson szoros 
eredmény született: Atomcity ASE Paks – 
College Basket-2 83-87. A második napon 
az angolok ellen kiütéses győzelmet arat-
tak a paksiak: Moulton College – Atom-
city ASE Paks 51-124. Az osztrák csapat 
sem járt sokkal jobban, Vienna United 

– Atomcity ASE Paks 59-107. A záróna-
pon a harmadik helyért a másik olasz csa-
pattal játszottak, a vendégek a végjáték-
ban kerekedtek felül, Atomcity ASE Paks 
– A.S.D. Pallacanestro 90-95. Pavlík Jan, 
az ASE edzője azt mondta, hogy főleg a 
két olasz csapat elleni meccs volt fejlődés 
szempontjából nagyon hasznos, most már 

csak a �úknak kell felfogniuk, hogy nem-
csak élesben, hanem az edzéseken is ilyen 
energiával kell dolgozni. – A csapatok já-
tékosai általában egy-másfél évvel idő-
sebbek voltak, mint a mieink. Mi átlag-
ban U18-as vagy 18 év körüliek voltunk. 
A tornát nyerő szlovák csapat is U18-as 
volt, de válogatott. Hozzáteszem, hogy a 
szlovákoknak ez a korosztálya most ki-
emelkedő, a nyári Európa-bajnokságon a 
magyar U18-as válogatottnak nehéz dol-
ga lesz ellenük. Jelenleg tőlünk Géringer 
Gergő és Kékesi Kolos tagja a bő U18-as 
válogatott keretnek, reális esély van arra, 
hogy bekerüljenek a tizenkét játékos közé 
– összegzett Pavlík Jan. Azt is elmondta, 
hogy a Duna Hotelben laktak a csapatok, 
és az ASE étteremben volt az ebéd és a va-
csora. – Nagyon örülök, hogy minden-
ki elégedetten távozott. A csarnokunk is 
nagyon tetszett nekik, sokkal szebb, mint 
amilyenekben ezeken a tornákon általá-
ban játszani szoktak. Mindenkinek, akivel 
együtt kellett működnünk, nagyon segítő-
kész volt a hozzáállása, és nagy köszönet a 
szponzoroknak is – emelte ki.                          

Kovács József

Fotó: Molnár Gyula
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A rejtvény fõsoraiban
szavait rejtettük el. 
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I r o d a , b e m u t a t ó t e r e m :  
P a k s ,  K á l v á r i a  u .  2 .  

( f ö l d h i v a t a l l a l  s z e m b e n )  
 

I r o d a v e z e t ő :   
N o s z k ó n é  S z e m e n y e i  E s z t e r  

0 6 2 0 / 8 5 2 - 1 5 2 0  
 

Készenlé t  0 -24h- ig :  
0630/936-3255  

w w w . a n h u r t e m e t k e z e s . h u  

Konténerrendelés: 
0630/683-9787

Nyitvatartás: 

H-V: 05-20-ig

Tel: 75/315-983

20/945-0992

Megfejtésével önkormányzati 
ajándékcsomagot nyerhet.

A megfejtés a március 15-i esti ünne-
pi előadás címe. A megfejtéseket már-
cius 17-ig várjuk a 7030 Paks, Dó-
zsa György út 51–53. címre, vagy a 
paksihirnok@gmail.com emailcímre. 
A  név mellé telefonszámot is kérünk. 
Előző nyertesünk: Márkus Sándor

Fotó: Babai István/archív

TEIT
kalocsai 
látogató-
központ

(Kossuth Lajos utca 50.)
nyitvatartása:

H–Cs: 8–16, P: 8–12 óráig,
Ebédszünet: 12–13 óráig

Pakson a Tavasz 
utcában 62 m2-es 
présház, pincével 
eladó. Víz, villany 
van. 

Érdeklődni: 
30/375 2717

Fűnyírást, fűkaszá-
lást vállalok. 
Érdeklődni: 

06 20/204 6297


